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Referat 

Emne  Møde i Studienævnet for Design, Tourism & Business 
Administration and Foreign Languages 

Dato og tidspunkt  4. december 2019 kl. 9:00 – 12:10 

Sted  Kolding, K31.45 

Til stede  Elin Brandi Sørensen, Adam Butter, Marie-Louise Wethje 
Raabe, Niels Peter Skou, Lone Møland Munch, Maria Guldberg, 
Sara Kock-Madsen, Vinnie Ørgaard Hansen, Helle Hede Hansen 

 
 
Afbud fra  

 
 
Maria Toft Petersen, Nicole Beth, Bodil Stilling Blichfeldt 
Toke Riis Ebbesen, Benedicte Østergaard Berntsen 

Mødeleder  Søren Wind Eskildsen 
 

  



 

 Side 2 

Punkter til drøftelse  
1. Godkendelse af dagsorden 

 
 

2. Godkendelse af referat 
Referatet fra mødet den 30. oktober 2019 blev godkendt i skriftlig 
høring.  
 

 

3. Meddelelser 
a) Studienævnsformanden 

a. Orientering om plagiatsager i fag under dette studienævn  
b. Ændring af navn på Studienævnet for Design, Tourism & 

Business Administration and Foreign Languages  
c. Uddannelsesregnskab 2018  

 
b) De studerende 

a. Adam meddeler, at der har været positive 
tilbagemeldinger på intro-forløbet på BSc i international 
business administration and foreign languages og 
cand.merc.int. 
 

c) Andre 
a. Fag godkendt fra fællesudbuddet til BA Designkultur og 

BA Designkultur og økonomi i forårssemesteret 2020  
b. Arbejde med revision af studieordninger for 2020 igangsat 
c. Valg til studienævnet 2020: der er ikke opstillet lister fra 

design-uddannelserne. For at pladserne ikke forbliver 
ledige, bedes Niels Peter om at spørge egnede 
studerende direkte. De valgte medlemmer fra 
cand.merc.int. indstiller herefter de studerende til rektor. 

d. Toke har meldt varigt forfald til Søren og stopper også 
som studieleder. Studienævnet skal indstille en ny 
studieleder til Dekanen samt et medlem til studienævnet 
til Rektor. Punktet sættes på dagsordenen til januar-
mødet. 

 
Studienævnet tog meddelelserne til efterretning.  

 

. 

4. Merit- og dispensationsansøgninger 
Fortroligt punkt. Teksten fremgår af det fortrolige referat. 
 

 

5. Sager til behandling eksamen  
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Intet under dette punkt.  
 

6. Sager til behandling studieordninger 
Intet under dette punkt.  
 

 

7. Sager til behandling kvalitetspolitikken 
a. Er der tilstrækkelig klar vejledning om udlandsophold på 

uddannelserne? 
På design-uddannelserne har den faglige vejleder udarbejdet 
et fint årshjul til de studerende, hvoraf vigtige frister fremgår. 
Der afholdes desuden et informationsmøde i god tid hvor der 
bl.a. også henvises til det SDU International.  
For studerende på de grænseoverskridende studier afholder 
både Studieservice, såvel SDU International et 
informationsmøde. Informationsmødet fra SDU International 
er mere generelt, mens informationen fra Studieservice har 
fokus på de regler, der gælder studerende, som læser 
dobbeltdiplom. Den tyske partner EUF har på sin hjemmeside 
en liste over fag, som tidligere er blevet forhåndsgodkendt, 
som de studerende kan orientere sig i.  
På Alsion afholdes der desuden ”go international, go abroad” 
messen, hvor studerende fra forskellige uddannelser har 
stande og fortæller om deres udlandsophold.  
På Turisme-uddannelserne afholder såvel SDU International 
som Studieservice informationsmøder. 
De tilstedeværende studerende bemærker, at de og deres 
medstuderende oplever informationen som tilstrækkelig, men 
at det stadigvæk er besværligt at komme af sted, fordi der er 
så meget forberedelse i det. 
Konklusion: Studienævnet vurderede, at der er tilstrækkelig 
klar vejledning om udlandsophold på de nævnte uddannelser.  
 

b. Studienævnet drøfter rekrutteringsaktiviteter (fx åbent hus, 
messer, markedsføring mv.) 
Søren: der er fortsat fokus på at få flere danske studerende 
ind på uddannelserne i SØ/FL. I år har uddannelsen satset på 
digital markedsføring, men også annonceret i specielle 
uddannelsesbilæg i diverse aviser både nord og syd for 
grænsen. Uddannelserne er repræsenterede på tyske 
uddannelsesmesser, der opbygges kontakt til rektorer på 
gymnasierne i Jylland, uddannelserne er repræsenterede ved 
Åbent Hus og Study Try Out. 2 studerende har været på besøg 
på forskellige gymnasier og har holdt oplæg om 
uddannelserne og uddannelserne har haft besøg fra 
gymnasier i Danmark.  
Niels Peter: Uddannelserne er repræsenterede ved Åbent Hus 
i Kolding samt ved Studerende for en dag og Studiepraktik. 
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Generelt er der dog nok ansøgere til uddannelserne og 
karaktergennemsnittet for de optagne studerende er også 
steget, hvorfor det ikke er nødvendigt med yderligere 
markedsføringsindsatser.  
Konklusion: Studienævnet vurderede, at der gøres en 
betydelig indsats for at gøre uddannelserne synlige og 
tiltrække de rette studerende. 
 

c. Plan for de studerendes kontakt til forskere i 
studieordningerne. Studienævnet skal sikre, at der i 
studieordningen findes en beskrivelse af de studerendes 
mulighed for at være i kontakt med forskere og på hvilke 
måder de studerende kan indgå i forskningslignende 
aktiviteter. 
Konklusion: Planen for de studerende kontakt til forskere 
fremgår af alle studieordninger under dette studienævn.  
 

d. Undervisningsaktivitet: I tilfælde hvor fag ændres eller 
udskiftes, skal studienævnet sikre, at universitetets 
undervisningsgaranti overholdes. 
Konklusion: Der tages højde for dette ved det igangværende 
studieordningsarbejde. 
 

e. Status aftagerpaneler: afholdte møder, strategi for 
kommende år, panelets vurdering af uddannelsernes 
kompetenceprofiler 
Søren: der holdes et møde per år, det næste er planlagt til at 
finde sted i maj 2020.  
Niels Peter: Toke havde i 2019 organiseret ”Design Talk”, som 
bl.a. aftagerne deltog i.  
Niels Peter aftaler ifm. med overdragelse til den kommende 
studieleder, hvordan møderne håndhæves fremover. Martina 
gør opmærksom på, at der bør være en referent tilstede, som 
tager referat af mødet. Det kan være studienævnssekretæren, 
men også andre personer. Det er dog vigtigt, at der tages 
referat for at dokumentere mødets indhold og eventuelle 
tiltag, som skal igangsættes.  
 

f. Frafald /Ledighed/Studietid/: Studienævnet forholder sig 
minimum en gang årligt til uddannelsens frafald efter første 
år, ledighed efter afsluttet uddannelse og studietid, men 
studieleder monitorerer som udgangspunkt løbende de 
dagligt opdaterede tal. Hvis nøgletallene er utilfredsstillende, 
skal studienævnet redegøre nærmere for forholdene og på 
baggrund af en undersøgelse vurdere, hvilke tiltag der 
eventuelt skal sættes i værk for at rette op på forholdene.  
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Søren: det kan konstateres, at der er en positiv udvikling for 
studietiden for BSc in international business administration 
and foreign languages, mens frafaldet har været højt for 
denne årgang. Der blev igangsat diverse tiltag for at undgå 
frafald: intro-forløbet blev forbedret for at de nye studerende 
får en bedre start, studiegrupper, som de studerende 
samarbejder i i flere fag på deres første og andet semester, 
blev etableret for at styrke det sociale sammenhold på 
årgangen og Studieservice tilbyder vejledning til de 
studerende, som underviserne registrer, ikke kommer til 
undervisningen. Adam, som faglig vejleder, går rundt på 
gangene i både Sønderborg og Flensborg for at komme i 
kontakt med de studerende og høre, hvordan de har det.  
På cand.merc.int. er tallet for frafald også blevet højere og 
samtidig er der stor optræden af stress på 2. semester. 
Arbejde er undervejs mht. at ændre på uddannelsens 
struktur, så noget af arbejdsbelastningen på 2. semester 
flyttes ned til 1. semester, hvor der p.t. ikke afsluttes mange 
fag. En ting, som der ikke kan ændres på, er at mange af EUFs 
valgfag ligger om foråret. Studerende, som læser 
dobbeltdiplom er derfor tvunget til at tage valgfag på deres 2. 
semester, hvis de ønsker at følge tyske fag.  
 
Niels Peter:  på BA-uddannelserne er frafaldet højere, end det 
tidligere har været. Uddannelserne har altid været udfordret 
af, at de er pendlerstudier og at det kan være mere attraktivt 
at tage en plads som ligger tættere på bopælen. 
Frafaldprocenten har altid ligget omkring 20 - 25%, men har 
haft en faldende tendens. Det ville derfor være interessant at 
få adgang til de frafaldne studerende begrundelser for at 
stoppe. Uddannelserne har i flere år haft studiegrupper og 
testbaseret optag og begge tiltag skulle netop sikre, at de 
studerende kom godt i gang på deres uddannelse. Niels Peter 
vurderer på nuværende tidspunkt, at man bør afvente for at 
se, hvorvidt problemet er etårigt eller en tendens. Han vil dog 
allerede nu tage tallene som anledning til at se på 
informationerne om uddannelsen på hjemmesiden og fortsat 
arbejde på at optimere studiestarten yderligere. 
Nøgletallene for kandidatuddannelserne gav ikke anledning til 
kommentarer. 

 
g. Adgangskrav - BA  

Studienævnet gennemgår en gang årligt årets optag i forhold 
til adgangskrav og niveau og vurderer om adgangskravene 
fordrer, at de optagne studerende har de nødvendige 
forudsætninger og niveauer for at kunne gennemføre 
uddannelsen.   
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 I den forbindelse har studienævnet en strategisk drøftelse af 
uddannelsens adgangskrav.  
Hvis nøgletallet for frafald er utilfredsstillende, skal 
studienævnet bl.a. vurdere om ændringer i uddannelsens 
adgangskrav kan nedbringe frafaldet. Studienævnet skal i 
vurderingen af evalueringen inddrage relevante nøgletal.  
Eventuelle ændringer i adgangskrav skal varsles med 2 år.  
Konklusion: Studienævnet vedtog nye adgangskrav i 2018 
(karaktersnit på hhv. 6,0 for designuddannelserne og 4,0 for 
BSc in international business administration and foreign 
languages). Ikrafttræden afventes.  

 
h. Godkendelse af pensumlister for efterårssemesteret 2019, 

alle uddannelser  
Pensumlisterne gav ikke anledning til kommentarer.  
Studienævnet drøftede, hvorvidt det er nødvendigt at 
indsamle pensumlister. 
Følgende punkter inddrages i konklusionen: 
• dette studienævn er det eneste studienævn på HUM, der 

gør det 
• der er ikke krav om, at det skal gøres 
• ved eksamensklager har pensumlister aldrig været 

inddraget 
• nye undervisere kan få adgang til dem ved at blive sat på 

kurset i Blackboard og har derved adgang til alt materiale 
• Studienævnet kvalitetssikrer undervisningen ved at 

godkende fagbeskrivelser og lade de studerende evaluere 
undervisningen 

Konklusion: Studienævnet beslutter, at der fremover ikke 
indkaldes pensumlister. 
 

i. Godkendelse af handleplan vedr. SMU – Turismeuddannelser 
Medlemmerne drøfter bilaget, men når frem til, at det ikke 
indeholder en handleplan.  
Konklusion: Bodil bedes om at udarbejde en handleplan som 
kan behandles på mødet i januar.  

 
8. Andre sager til behandling 

a. Høring vedr. ændringer til vademecum, fællesbestemmelser i 
studieordninger samt tilføjelse til fagbeskrivelse  
Konklusion: Søren sender udkast til høringssvar til medlemmerne 
som herefter sender deres kommentarer til Søren, som så 
sammenfatter til et høringssvar til fakultetet.  
 

b. Ansøgning om midler til kørselsgodtgørelse ifm. ekskursion 
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Konklusion: Der bevilliges 150 kr. pr. studerende i 
kørselsgodtgørelse.   
 

9. Sager til behandling undervisning 
Intet under dette punkt.  
 

 

10. Eventuelt  


